
Benvolgut col·legiat, benvolguda col·legiada,

M’adreço a cadascun de vosaltres amb el respecte i l’afecte que mereix la família jurídica de la qual tots 
formem part. A les portes de finalitzar aquest mandat i de donar el relleu a la degana electa, Cristina 
Vallejo, vull compartir una reflexió que resumeixi el camí recorregut per la Junta de Govern des del 
gener de 2022.

Fa quatre anys, setze companys i companyes vam assumir el compromís de liderar l’Il·lustre Col·legi 
de l’Advocacia de Barcelona amb un propòsit ferm: continuar en la línia iniciada amb la Junta del 2017 
per retornar al Col·legi la seva centralitat institucional i reforçar el seu paper com a garant del com-
promís ètic, jurídic i social de la nostra professió. Avui, aquell equip inicial -que s’ha vist minvat, bé 
per l’aposta d’alguns pel servei públic, bé per qüestions personals o per la irreparable pèrdua d’un 
estimat company de Junta- continua compartint una mateixa mirada: la de l’agraïment. Agraïment a 
totes les persones que van confiar en nosaltres, a les que ens van acompanyar amb esperit crític i con-
structiu i, també, a aquelles que, des de dins i fora de la seu col·legial, han sostingut cada pas d’aquest 
recorregut tan intens com fecund.

Mai no he entès el Col·legi com una cosa que pertanyi a algú en particular. No em sentireu parlar en 
termes de “la meva Junta” o “el meu despatx” perquè els entenc com a espais de servei i de repre-
sentació institucional que han d’exercir-se amb humilitat, amb vocació pública i amb lleialtat envers 
totes les persones col·legiades.

El Col·legi és un bé comú, i per a mi, el despatx del Deganat és també el despatx de les 25.000 persones 
col·legiades; per això les portes sempre han estat obertes. Les persones passem, però les institucions 
romanen. I els valors que sustenten el Col·legi de l’Advocacia de Barcelona des de fa més de 180 anys 
s’han anat consolidant amb les aportacions de cada Junta de Govern. Cada etapa ha deixat una visió, 
una empremta i un compromís que s’afegeix a aquesta arquitectura jurídica i social que compartim i 
que continuarà evolucionant amb el temps.

L’any 2021 ens vam proposar ser una Junta compromesa amb l’advocacia i amb els valors que la dig-
nifiquen, amb autèntica passió pel Dret, tal com deia el nostre lema. Una passió que, més enllà de ser 
un eslògan, simbolitza un compromís col·legial, perquè entenem que el Col·legi no és un ens abstracte, 
sinó una comunitat viva que es construeix amb la participació activa i plural de tots els seus membres.

DISCRECIÓ, AUSTERITAT I RESPONSABILITAT
Un dels principis que ha guiat la nostra acció ha estat la discreció, que entenem no com a opacitat, sinó 
com una manera d’exercir la responsabilitat sense estridències, sense protagonismes personals i amb re-
specte institucional. A aquest principi s’hi ha sumat una política clara d’austeritat econòmica, basada en 
el principi que cada euro que es gestiona des del Col·legi ha d’estar al servei dels col·legiats i col·legiades.
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En aquesta línia, hem reduït de manera molt significativa les despeses vinculades a viatges i repre-
sentacions institucionals, eliminant qualsevol desplaçament que no tingués un retorn tangible per 
a la Corporació. Aquesta contenció ens ha permès destinar més recursos a allò que veritablement 
importa: els serveis, la formació, l’acompanyament professional i la defensa dels drets dels nostres 
companys i companyes.

En formació, per exemple, l’ICAB ha continuat essent el mirall on es reflecteixen Col·legis grans i petits 
d’arreu de l’Estat. Hem estat solidaris amb tota l’advocacia espanyola organitzant jornades obertes i 
gratuïtes sobre temes d’actualitat jurídica.

Pel que fa a la celebració de congressos, com a eix vertebrador sobre el qual pivota la formació espe-
cialitzada, podem estar orgullosos d’haver celebrat 20 congressos a l’any.

Tanquem el nostre mandat amb un 2024 amb més de 380 activitats formatives -260 de les quals 
gratuïtes per a tots els col·legiats/des- sobre l’actualitat jurídica que requereix atenció col·legial, amb 
una assistència presencial o virtual propera a les 28.000 persones.

Tot això no hauria estat possible sense l’ànim voluntariós de les persones que integren les Seccions, 
Comissions i Observatoris de l’ICAB, caminant de la mà d’un personal atent i sol·lícit, dedicat a cobrir 
tots els actes col·legials. A totes elles, el nostre agraïment.

I durant aquest primer semestre del 2025, passem el testimoni a una nova Junta amb una xifra per 
recordar: de gener a juny s’han programat 35 Jornades i Congressos. Vull destacar que hem prestat 
una atenció especial al desplegament normatiu i material dels Reials Decrets Llei 5/23, 6/23 i de la Llei 
Orgànica 1/25.

UN COL·LEGI INFLUENT
Al llarg d’aquests quatre anys, hem treballat perquè el Col·legi deixi de ser només una veu institucional 
i esdevingui un actor clau i influent en l’àmbit legislatiu i de referència, d’una advocacia que vol con-
tribuir activament al bé comú, al servei dels ciutadans i ciutadanes, que són, al capdavall, els destina-
taris de la nostra funció de defensa.

Avui, gràcies a l’esforç col·lectiu, l’Advocacia Catalana -de la qual el Col·legi de Barcelona representa 
aproximadament un 70%- és escoltada tant en l’àmbit executiu com en els grups parlamentaris, i la 
seva opinió és sol·licitada en processos legislatius de gran abast. Això ha estat possible gràcies a dos 
pilars fonamentals:

D’una banda, l’impuls conjunt de l’I+Dret i la Comissió de Normativa, que han articulat un espai de 
reflexió i proposta legislativa, generant continguts rigorosos i posicionaments solvents sobre temes 
com l’eficiència processal, els drets socials, la igualtat, la justícia gratuïta o la clàusula rebus en mo-
ments crucials per evitar situacions de vulnerabilitat social.

De l’altra, la creació de grups de treball ad hoc, integrats per professionals de reconegut prestigi, que 
han permès aportar coneixement tècnic en moments clau del debat públic i legislatiu sobre temes 
d’actualitat i preocupació social com la multireincidència o l’ocupació delinqüencial.

Gràcies a aquest ecosistema d’anàlisi i col·laboració, hem intervingut amb propostes concretes en 
reformes legislatives rellevants, que en ocasions han estat assumides pel poder legislatiu, posiciona-
nt-nos així com una Corporació útil, crítica i proactiva.

EL BLOG JURÍDIC: UN ESPAI DE PENSAMENT COL·LECTIU
En la mateixa línia de participació activa, hem potenciat el blog Jurídic del Col·legi com a canal per 
recollir i difondre les opinions dels nostres col·legiats i col·legiades sobre temes d’actualitat jurídica. 
Creiem fermament que el coneixement no pot estar reclòs en despatxos o en cercles reduïts. Per això, 
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aquest blog s’ha concebut com una plataforma de pluralitat, diàleg i reflexió, on l’advocacia pot 
expressar-se amb llibertat, rigor i responsabilitat.

LA FUNCIÓ SOCIAL DE L’ADVOCACIA: UN ORGULL COMPARTIT
Si hi ha un àmbit que em genera un profund orgull és el que hem desenvolupat des de l’enfocament 
més humà i social de l’advocacia. Hem cregut -i ho seguirem fent- que la professió jurídica no es limita 
a defensar drets a la seu dels tribunals, sinó que també ha de protegir, des d’una visió àmplia de l’accés 
a la justícia, les persones més vulnerables o companys que es puguin trobar en una situació de crisi 
emocional. Per això, vam promoure la creació de la Comissió de Salut Mental.

En aquesta línia, vam impulsar i hem consolidat Observatoris com l’Observatori dels Drets de les Persones i 
l’Observatori de la Insolvència Personal, des dels quals hem abordat qüestions tan rellevants com:

Els drets de les persones amb discapacitat, des d’una perspectiva d’autonomia i justícia.
La situació de les persones estrangeres i refugiades, defensant un tracte digne i legalment garantit.
La situació de nens i nenes en desemparament i la problemàtica de la DGAIA.
La problemàtica de l’habitatge en aquest país.
La resposta institucional del Col·legi davant emergències com la DANA, el volcà de La Palma o els 
efectes de la pandèmia, articulant, més enllà del suport econòmic, propostes legislatives com la  
Clàusula Rebus, que poguessin regular de manera justa i sostinguda situacions sobrevingudes.

Aquest èmfasi social ha estat un pilar transversal de la nostra gestió. Perquè si l’advocacia no s’im-
plica en els problemes reals de la gent, aleshores deixa de tenir sentit la seva pròpia existència.

UN PAS FERM PER AL TORN D’OFICI
Un dels assoliments més significatius d’aquest mandat ha estat l’augment dels barems del Torn 
d’Ofici. Tot i que reconeixem que l’increment encara és insuficient, no podem deixar de valorar el 
gran pas que representa en una reivindicació històrica de l’advocacia per a la Justícia Gratuïta.

Ho vam aconseguir amb arguments, amb dades, amb informes jurídics i econòmics rigorosos i 
gràcies al compromís polític que vam saber despertar i canalitzar des d’una posició ferma, con-
structiva i necessària. Aquest avenç no hauria estat possible sense el treball coordinat de tota l’Ad-
vocacia Catalana i amb una base de legitimitat construïda des de la responsabilitat.

INTEL·LIGÈNCIA ARTIFICIAL SÍ, PERÒ AL SERVEI DE LA PROFESSIÓ
La transformació digital també ha estat un dels nostres eixos estratègics d’adaptació als nous 
temps. El CiberDret, igual que la tecnologia, va evolucionar i va donar pas al programa ALIAT, un 
projecte pioner als Col·legis de l’Estat que posa a disposició de tots els col·legiats i col·legiades les 
eines d’Intel·ligència Artificial desenvolupades per les principals editorials jurídiques i que està ten-
int un gran èxit a través dels tallers que s’imparteixen a la seu de la Biblioteca.

L’hem impulsat amb una premissa clara: la IA està al servei de l’advocacia, no per substituir-la. 
Perquè només allò humà entén allò humà. La Intel·ligència Artificial podrà processar dades, però 
mai sentiments. Perquè només un ésser humà pot mirar als ulls d’un altre i comprendre les seves 
preocupacions. L’empatia de l’advocat o de l’advocada no es programa: es viu, se sent i s’exerceix.

ALIAT ha nascut, i continuarà essent, un pont entre la innovació tecnològica i l’exercici ètic i rigorós 
de la professió.

I ARA QUÈ?
Ara toca tancar una etapa amb la serenitat de qui sap que ha servit amb honestedat, amb coherèn-
cia i amb visió de futur per a la professió. No hem estat perfectes, ni ho preteníem. Però sí que 
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podem dir, amb el cap ben alt, que hem defensat l’advocacia sense deixar-nos arrossegar per 
inèrcies, interessos o modes. Perquè l’ICAB no només representa l’Advocacia de Barcelona, sinó un 
ideal de Justícia que transcendeix fronteres.

Recordant Shakespeare: “Hi ha persones que neixen grans, d’altres que construeixen la seva pròpia 
grandesa, i n’hi ha a qui la grandesa els ve gran”. Les persones que formen part de l’ICAB construeix-
en, dia rere dia, la seva pròpia grandesa i la de la Corporació mitjançant l’exercici de l’advocacia.
Vull desitjar la millor de les sorts a la Junta que ens succeeix. El Col·legi és una institució viva, i el 
relleu és part de la seva grandesa.

No tinc cap dubte que els companys i companyes de la nova Junta de Govern continuaran treballant 
amb compromís, amb coratge, i amb aquesta combinació de vocació i humilitat que caracteritza la 
bona advocacia.

Per la nostra part, continuarem vinculats a aquesta casa que estimem. Perquè, més enllà del càrrec, 
som col·legiats, som companys i companyes, i som part d’una professió que garanteix el bé més preuat 
dels éssers humans: la llibertat.

Ha estat un honor compartir aquest camí amb vosaltres. Gràcies per la vostra confiança, pel vostre 
compromís i, especialment, per seguir defensant amb convicció que el dret és -i ha de ser sempre- una 
eina al servei de la justícia i de la dignitat.

Amb gratitud i afecte,

Jesús M. Sánchez García
Degà de l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Barcelona (ICAB)
Gener 2022 – Juliol 2025
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